
PROTOKOŁ Nr XIII/2011
z przebiegu XIII Sesji Rady Gminy Jaraczewo
odbytej w dniu 28 grudnia 2011 r. o godz. 11.00

w sali sesyjnej Urzędu Gminy Jaraczewo

W obradach uczestniczyli:

– radni Rady Gminy Jaraczewo - zg. z załączoną listą obecności
– Wójt Gminy - Dariusz Strugała 
– Zastępca Wójta Gminy - Stanisław Andrzejczak
– Skarbnik Gminy -  Zofia Jankowska
– Radca prawny - Marianna Frąckowiak
– radny powiatu   - Teodor Grobelny
– kierownicy referatów i jednostek organizacyjnych - zg. z załączoną listą obecności
– Sołtysi Gminy Jaraczewo - zg. z załączoną listą obecności
– Prezes  Zarządu  Gminnego  Stowarzyszenia  Sołtysów  Województwa  Wielkopolskiego  – 

Halina Czabańska
– osoby z rodzin Powstańców Ziemi  Jaraczewskiej - zg. z załączonym wykazem
– dziennikarz GAZETY JAROCIŃSKIEJ - Piotr Ignasiak

Proponowany porządek obrad:

I. CZĘŚĆ ROBOCZA:

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 
2. Przyjęcie protokołu z obrad  XII Sesji Rady Gminy.
3. Sprawozdanie z realizacji uchwał podjętych na  XII  Sesji Rady Gminy.
4. Sprawozdanie z pracy Wójta w okresie międzysesyjnym.
5. Interpelacje i zapytania radnych. 
6. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  uchwalenia  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy 

Jaraczewo na lata 2012-2018.
7. Podjęcie uchwały  w sprawie uchwalenia budżetu gminy na 2012 rok:

- odczytanie projektu uchwały budżetowej,
- odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej 
oraz przedstawienie stanowiska wobec zastrzeżeń i uwag zawartych w opinii,
- odczytanie opinii komisji stałych Rady Gminy,
- przedstawienie stanowiska Wójta do wniosków zawartych w opinii komisji stałych,
- przedstawienie autopoprawek Wójta do projektu uchwały,
- dyskusja nad projektem budżetu,
- głosowanie  wniesionych przez Wójta autopoprawek,
- głosowanie uchwały. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie  zmian w budżecie gminy na 2011 rok.
9. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy 

Jaraczewo  na lata 2011- 2018.
10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia planu pracy Rady Gminy na 2012 rok.
11. Podjęcie  uchwały  Rady  Gminy  w  sprawie  zatwierdzenia  planu  Pracy  Komisji 

Rewizyjnej na 2012 rok. 
12. Przyjęcie planu pracy Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i 

Usług  na 2012 rok.
13. Przyjęcie planu pracy Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Socjalnych na 2012 rok. 
14. Informacje o pracy w organach pozagminnych. 
15. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.



16. Wolne głosy. 
17. Wnioski podjęte na sesji.
18. Zakończenie.

II. CZĘŚĆ UROCZYSTA:

1. Obchody 93 rocznicy wybuchu Powstania Wielkopolskiego.
2. Życzenia Noworoczne. 

I. CZĘŚĆ ROBOCZA:

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 

Na podstawie  art. 32 ust. 1 Statutu Gminy Jaraczewo  XIII Sesje Rady Gminy Jaraczewo 
otworzył Przewodniczący Rady – Roman Skrzypczak.
Na podstawie  listy  obecności  stwierdził,  że  na  ustawowy stan  15  radnych  w sesji  uczestniczy 
15 radnych. Powitał  obecnych na sali i rozpoczął obrady.

Na pytanie Przewodniczącego Rady – czy są uwagi do  proponowanego porządku obrad 
( który radni otrzymali) Wójt zwrócił się z prośbą  o zmianę kolejności porządku obrad  tj. punkt 6 
zamienić na punkt  8  a punkt  8 na 6 i punkt 7 zamienić na punkt 9 a punkt  9 na 7.  Zmianę  
kolejności uzasadnił tym, że  zmiany w budżecie na 2011 rok i Wieloletniej Prognozy Finansowej 
na lata 2011 – 2018  są tak przygotowane, żeby współgrały z  nowym budżetem. 
Na  pytanie  przewodniczącego  Rady  –  czy  są  uwagi  do   proponowanej  przez  Wójta  zmiany 
porządku obrad , żadnych uwag nie zgłoszono. Zmiana została wprowadzona. 

2. Przyjęcie protokołu z obrad  XII Sesji Rady Gminy.

Przewodniczący Rady zwrócił  się  do Sekretarza  Rady o  wypowiedz do sporządzonego 
protokołu .

Sekretarz Rady – Barbara Pielucha poinformowała, ze po zapoznaniu się z protokołem z 
przebiegu obrad XII Sesji Rady Gminy odbytej w dniu 7 grudnia 2011 r.  nie wnosi uwag.
Radni również nie zgłosili żadnych uwag.
Za przyjęcie protokołu z obrad XII Sesji  bez czytania , głosowało 15 radnych. 

3. Sprawozdanie z realizacji uchwał podjętych na  XII  Sesji Rady Gminy.

Na prośbę Przewodniczącego Rady sprawozdanie z realizacji uchwał podjętych na XII Sesji 
odbytej w dniu 7 grudnia 2011 roku złożył Zastępca Wójta – Stanisław Andrzejczak.
Do  złożonego  sprawozdanie,  które  stanowi  załącznik  do  niniejszego  protokołu   nie  zgłoszono 
żadnych uwag. 

4. Sprawozdanie z pracy Wójta w okresie międzysesyjnym.

Sprawozdanie, które stanowi załącznik do niniejszego protokołu złożył Wójt Gminy. 
W odniesieniu do  wydanego Zarządzenia  Nr 70/2011 w sprawie nabycia na własność Gminy 
Jaraczewo  nieruchomości  gruntowej  w  Brzostowie,  przeznaczonej  pod  bezpieczny  dojazd  do 
świetlicy wiejskiej i boiska   dopowiedział, że  akt notarialny w tej sprawie został podpisany w dniu 
22 grudnia 2011 r. 



5. Interpelacje i zapytania radnych. 

Nie złożono interpelacji i nie było zapytań. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na 2011 rok.

Ponieważ   zmiany w budżecie  gminy były omawiane  na  posiedzeniach  Komisji  (  bez 
Komisji  Rewizyjnej)  Przewodniczący  Rady   zwrócił  się  do  przewodniczących  Komisji  o 
wypowiedz  w imieniu Komisji 

Przewodniczący Komisji  Rolnictwa,  Rozwoju  Gospodarczego,  Budżetu,  Handlu  i  Usług 
poinformował, że zmiany w budżecie gminy zostały omówione na posiedzeniu Komisji w dniu 22 
grudnia 2011 r.
Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Kultury  i  S;praw  Socjalnych  poinformował,  że  zmiany  w 
budżecie gminy omówiła Skarbnik Gminy na posiedzeniu Komisji w dniu 22 grudnia 2011 r.
Przewodniczący Komisji  Rewizyjnej  poinformował,  że  Komisja  nie  obradowała  nad  projektem 
powyższej uchwały. Ze zmianami w budżecie gminy radni zapoznali się indywidualnie. 

Na  pytanie  Przewodniczącego  Rady,  czy  są  uwagi   do  proponowanych  w  projekcie 
powyższej uchwały zmian w budżecie gminy,  uwag nie zgłoszono.
Za  podjęciem tej uchwały głosowało 15 radnych  ( Uchwała nr XIII/79/2011). Uchwała stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 

7. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy 
Jaraczewo na lata 2011 – 2018. 

Przewodniczący  Rady  powiedział,  że  zmiany  WPF  były   były  również  omawiane  na 
posiedzeniach Komisji ( bez Komisji Rewizyjnej) i zwrócił się do przewodniczących Komisji  o 
wypowiedz w imieniu Komisji.

Przewodniczący Komisji  Rolnictwa,  Rozwoju  Gospodarczego,  Budżetu,  Handlu  i  Usług 
poinformował, że ze zmianami Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2011 – 2018 zapoznała 
Komisję Skarbnik  Gminy na posiedzeniu Komisji w dniu  grudnia 011 r.
Przewodniczący  komisji  Oświaty,  Kultury  i  Spraw  Socjalnych  poinformował,  że  zmiany 
Wieloletniej  Prognozy Finansowej  zostały  omówione   przez  Skarbnika  Gminy  na  posiedzeniu 
Komisji w dniu 22 grudnia 2011 r.
Przewodniczący komisji Rewizyjnej poinformował, że Komisja nie obradowała nad projektem tej 
uchwały. Ze zmianami radni zapoznali się  indywidualnie. 

Na pytanie przewodniczącego Rady,  czy są uwagi  do proponowanych zmiany WPF, nie 
zgłoszono  żadnych  uwag.  W związku  z  powyższym,  za  podjęciem  tej  uchwały  głosowało  15 
radnych ( Uchwała Nr XIII/80/2011). Uchwała stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Jaraczewo na lata 2012-2018.

Na  prośbę  Przewodniczącego  Rady  Skarbnik  Gminy  odczytała  tekst  uchwały  Nr  SO-
0952/II/44/4/Ka/2011 Składu Orzekającego Regionalnej Izby obrachunkowej w poznaniu z dnia 16 
grudnia 2011 r. w sprawie wyrażenia opinii o projekcie wieloletniej prognozy finansowej Gminy 
Jaraczewo.  Skład  Orzekający  RIO o  przedłożonym przez  Wójta   w dniu  16  listopada  2011  r. 
projekcie WPF na lata 2012 – 2018 wyraził  opinię pozytywną z zastrzeżeniem w pkt III 1 i 2 oraz  
uwagami w pkt.  3 – 6. 
Następnie  Skarbnik   przedstawiła  stanowisko  do  wniesionych  zastrzeżeń  i  uwag    oraz 
autopoprawki Wójta  wynikające z uchwały RIO, które zostały również wyświetlone na ekranie, i 
które stanowią załącznik do niniejszego protokołu. 



Następnie  Przewodniczący  Rady  zwrócił  się  do  przewodniczących   Komisji  Rady 
o stanowisko w imieniu Komisji do projektu WPF  na lata 2012 – 2018.

Przewodniczący  komisji  Rolnictwa,  Rozwoju  Gospodarczego,  Budżetu,  Handlu  i  Usług 
poinformował,  że  przedłożony  projekt  wieloletniej  prognozy  finansowej  na  lata  2012  –  2018 
Komisja szczegółowo przeanalizowała na posiedzeniach przy analizie projektu budżetu i została 
zaopiniowana jednogłośnie pozytywnie. 
Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Kultury  i  Spraw  Socjalnych  poinformował,  że  Komisja  na 
posiedzeniu  w  miesiącu  listopadzie  2011  r.  przedłożony  projekt  WPF  na  lata  2012  –  2018 
zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie.
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej poinformował, że projekt przedłożonej WPF na lata 2012 – 
2018  został  omówiony na  posiedzeniu  komisji  w  miesiącu  listopadzie  2011  r.  i  zaopiniowany 
pozytywnie. 

Za przyjęciem wniesionych przez Wójta poprawek stanowiących załącznik do niniejszego 
protokołu głosowało 15 radnych.

Następnie Wiceprzewodnicząca Rady odczytała tekst projektu uchwały z uwzględnionymi 
poprawkami i za jej podjęciem na ustawowy stan 15 radnych głosowało 15 radnych ( Uchwała Nr 
XIII/81/2011). Uchwała stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

 
9. Podjęcie uchwały  w sprawie uchwalenia budżetu gminy na 2012 rok:

- odczytanie projektu uchwały budżetowej:

Tekst  projektu  uchwały  w  sprawie  uchwalenia  budżetu  gminy  na  2012  rok  na  prośbę 
Przewodniczącego Rady odczytała Wiceprzewodnicząca  Rady.

-  odczytanie  opinii  Regionalnej  Izby  Obrachunkowej  o  projekcie  uchwały 
budżetowej oraz przedstawienie stanowiska wobec zastrzeżeń i uwag zawartych w 
opinii:

Na  prośbę  Przewodniczącego  Rady  Skarbnik  Gminy  odczytała  uchwałę  Nr  SO-
0952/I/44/4/Ka/2011 Składu Orzekającego Regionalnej Izby obrachunkowej w Poznaniu z dnia 16 
grudnia 2011r. w sprawie wyrażenia opinii o projekcie uchwały budżetowej Gminy Jaraczewo na 
2012 rok wraz z uzasadnieniem i materiałami informacyjnymi. Skład orzekający przedłożony przez 
Wójta  Gminy  projekt  budżetu  na  2012  rok   zaopiniował  pozytywnie  z  uwagami  w  pkt.  IV 
uzasadnienia. 
Następnie Skarbnik odniosła się do uwag i przedstawiła poprawki do projektu budżetu wynikające z 
opinii  Regionalnej  Izby  Obrachunkowej,  które  stanowią  załącznik  do  niniejszego  protokołu 
( wyjaśnienia i poprawki zostały wyświetlone na ekranie).

- odczytanie opinii komisji stałych Rady Gminy:

Opinie, które stanowią załącznik do niniejszego protokołu zostały  odczytane  przez 
przewodniczących  Komisji  (  Komisji  Rolnictwa,  Rozwoju  Gospodarczego,  Budżetu,  Handlu  i 
Usług, Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Socjalnych i Komisji Rewizyjnej).

-  przedstawienie  stanowiska  Wójta  do  wniosków  zawartych  w  opinii  komisji 
stałych:

Przed  przedstawieniem  stanowiska  o  wnioskach  Wójt  podziękował  radnym  za  rzetelną 
analizę przedłożonego projektu budżetu. Dalej powiedział, że wnioski zawarte w opiniach Komisji 
są wnioskami do rozpatrzenia przy podziale nadwyżki za 2011 rok. 

W odniesieniu  do wniosków Komisji  Rewizyjnej  odpowiedział,  iż  również  zauważa,  że 



elewacja budynku Urzędu Gminy powinna być odnowiona z tym, że nie jest to priorytet.  Jeżeli  
będą wolne środki, to być może chociaż w części  ten wniosek będzie zrealizowany. 

Rozbiórka  komina  w  Górze  (  wniosek  również  komisji  oświaty,  Kultury  i  Spraw 
Socjalnych) to koszt ok. 25.000,00 zł i jeżeli będzie akceptacja całej rady, to ten wniosek zostanie 
przekazany do realizacji.

Jeżeli  chodzi  o  budowę  chodników  przy  drogach  powiatowych,  poinformował,  że 
wystąpimy   z  pismem  do  powiatu.  Zaznaczył,  że  w  tym  temacie  jesteśmy  jednak  bezsilni. 
Wspomniał, że powiat ma jeszcze zaległości  jeżeli chodzi o budowę chodnika w Rusku. Dodał, że 
wszystko zależy od woli Zarządu Powiatu. 

Założenie  łańcuchów  przy  rzece  Lubieszka  jest  o  tyle  nieaktualne  gdyż  w  planie  jest 
budowa  kolejnej  kładki  pieszo  –  rowerowej.  Na  chwilę   obecną  została  wyłoniona  firma  do 
wykonania tego zadania. 

Rozbudowa  parkingu  przy  szkole  w  Noskowie,  jest  to  wniosek  do  rozpatrzenia  (  po 
wycenie). 

Odnosząc się  do wniosków Komisji  Oświaty,  Kultury i  Spraw Socjalnych,  a  konkretnie 
wniosków dotyczących zadaszenia sceny w parku  gminnym  i budowy sceny  przy świetlicy w 
Wojciechowie  Wójt  wskazał,  czy  warto  byłoby   zastanowić  się  nad  kupnem  średniej  sceny 
przenośnej  zamiast  budowy  scen  przy  świetlicach.,  co  wiązałoby  się  z  mniejszymi  kosztami 
utrzymania. Zaznaczył, że przy zakupie sceny przenośnej musielibyśmy znaleźć też miejsce na jej 
przechowanie  albo wybudować nowy garaż. Jest to wniosek do dyskusji. 

Dalej informuje, że jeżeli wniosek  dotyczący poszerzenia wjazdu do parku w Jaraczewie 
znajdzie uznanie radnych, to będzie realizowany.

Co zaś tyczy się wniosku dotyczącego dobudowy oświetlenia w Łobzie odpowiedział, że 
wniosków o dobudowę oświetlenia było więcej i ich realizacja została świadomie wstrzymana , 
ponieważ  Spółka  Oświetlenie  Uliczne  ma  wysokie  koszty  działania  W związku  z  powyższym 
chcielibyśmy zmienić  zasady funkcjonowania oświetlenia  na terenie  gminy i  na  chwilę  obecną 
jesteśmy przygotowani  do  przeprowadzenia  przetargu na  to  zadanie.  I  jeżeli  temat  oświetlenia 
powróci, to nie wcześniej jak w miesiącu marcu. 

Dalej informuje, że nie widzi problemu jeżeli  chodzi o wyrównanie drogi śródpolnej od 
Parzęczewa do Noskowa.

Do  wyjaśnienia  jest  sprawa  zakupu  bramek   na  boisko  przy  Szkole  Podstawowej  w 
Wojciechowie  i  ogrodzenie  terenu  boiska.   Ponadto  jeżeli  będzie  wola  rady  to  przy  podziale 
środków  zostanie  poddany  pod  dyskusje  wniosek  dotyczący  odnowienia  placu  zabaw  przy 
przedszkolu w Górze . Wspomniał, że w przyszłym roku planujemy zakupić place zabaw dla kilku 
miejscowości. 

Następnie  Wójt  odniósł  się  do  pytań  i  sugestii  zawartych  w  opinii  Komisji  Rolnictwa, 
Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i Usług  wyjaśniając, że jako gmina nie mamy wpływu 
na wysokość naliczonej dzierżawy za obwody  łowieckie.  Na terenie gminy mamy 8 obwodów 
łowieckich a  dzierżawę nalicza  i  prowadzi  dystrybucje Starosta.  W 2011 roku wysokość   tego 
czynszu wynosiła ogółem 1.643,00 zł a prognoza na 2012 rok  to 3.236,00 zł. 

Co się tyczy  podatku leśnego od osób prawnych  odpowiedział, że ten podatek opłacają te 
osoby, które mają las powyżej 40 lat. W 2011 roku  podatek leśny  od  1 ha  wynosił 34,00 zł. Jest 
kilkoro  podatników tego  podatku  z  tym,  że  nazwisk  nie  może  ujawnić  (  zgodnie  z  ordynacja 
podatkową).

Na  pytanie  dotyczące  rozdysponowania  środków  przeznaczonych  na  zakupy  i  usługi 
związane z utrzymaniem zieleni odpowiedział, że w pierwszej kolejności zakupione zostaną drzewa 
do posadzone w miejscach, gdzie zostały wycięte stare. Ponadto gro środków przeznacza się na 
utrzymanie zieleni na placach. Zaznaczył, że nie  wszystkie środki zostały podzielone a jeżeli będą 
rozdysponowane , to za zgodą rady.  

Na pytanie- dlaczego co roku  remontowana jest ul. Nowowiejska w Górze odpowiedział, iż 
dlatego, że środki finansowe nie pozwalały na przeprowadzenie tego remontu w jednym roku. Ta 
ulica wymagała remontu, ponieważ  poprzez złe warunki atmosferyczne dochodziła do podtapiania 



( niewłaściwe odwodnienie). W związku z powyższym  realizacja tego zadania została podzielona 
na etapy. Na chwilę obecną wykonane zostało  pełne odwodnienie a kolejnym etapem jest położenie 
kostki brukowej.

Odnosząc się do kolejnej sprawy dotyczącej wykupu ziemi w Brzostowie pod oczyszczalnię 
ścieków wyjaśnia, że w tej miejscowości  jesteśmy w posiadaniu działki z przeznaczeniem pod 
oczyszczalnię  z  tym,  że  w  przypadku  budowy oczyszczalni  w  tym miejscu  mogłaby  ona  być 
uciążliwa dla mieszkańców. Dlatego chcemy zamienić ten grunt  i częściowo dokupić, ponieważ 
działka  na  zamianę  jest  powierzchniowo  większa.  Wtedy  oczyszczalnia  byłaby  oddalona  od 
zabudowań. Rozmowy w tym kierunku były już prowadzone i jest zgoda właściciela na zamianę. 

Kolejna sprawa , to czyszczenie rowów i przepustów odprowadzających wodę z ul. Golskiej 
w Jaraczewie. Wójt informuje, że od dość dawna rozmawiamy i korespondujemy z Jarocinem w tej 
sprawie,  szczególnie  w  latach  gdzie  były  podtopienia.  Jednak  nasze  starania  jak  na  razie  nie 
znalazły  poparcia.  Jesteśmy  też  po  rozmowach  z  Zarządem   Dróg  Powiatowych  i  dyrektor 
powiedział, że będzie czynił starania, żeby ten problem rozwiązać. 

Co się tyczy spraw związanych z oświatą zapewnił, że na podstawowe rzeczy ( z wyjątkiem 
dużych remontów)  w 2012 roku pieniędzy nie zabraknie. Wspomniał, że w tym roku był deficyt na 
dowożeniu i ogrzewaniu i też pieniądze  znalazły się. 

Jeżeli  chodzi  o  budowę chodnika w miejscowości  Suchorzewko odpowiedział,  że  na tej 
drodze  odbywa się tylko ruch wewnętrzny ( nie jest to droga przelotowa) i uważa, że przy tak 
szerokiej  jezdni  budowa  chodnika  jest  niecelowa  (  koszt  budowy  chodnika  ok.  100  tys.  zł) 
Natomiast w budżecie gminy zaplanowane zostały środki na poprawę  nawierzchni  tej drogi ( w 
zamian za chodnik). 

W odniesieniu do budżetu Komunalnego Zakładu Budżetowego Wójt odpowiedział, że jest 
to  samodzielna  jednostka.  Natomiast  na  chwilę  obecną  zakład  ten  w  swoim  budżecie  ma 
zaplanowane  środki  na  monitoring   i  czekamy  na  kolejne  „ruchy”  dyrektora.  Ponadto,  jeżeli 
udałoby się znaleźć źródło finansowania jakim jest Fundacja Wspomagania Wsi w Wodę, to być 
może inwestycje związane z wodą  byłyby w miarę szybko  załatwione. 

Podsumowując Wójt powiedział, że co roku w miesiącu marcu  znajdowaliśmy kompromis, 
co do wniosków  i jest przekonany, że w przyszłym roku też nie powinno być kłopotów. 

- przedstawienie autopoprawek Wójta do projektu uchwały:

 Wójt zwrócił się z prośbą o przyjęcie autopoprawek do projektu budżetu wynikających z 
opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej, które przedstawiła Skarbnik Gminy w swoim wystąpieniu.
Przedstawione autopoprawki stanowią załącznik do niniejszego protokołu. 
 

- dyskusja nad projektem budżetu:

Przewodniczący Rady zwrócił uwagę, że wnioski  złożone przez poszczególne Komisje jego 
zdaniem nie są wnioskami do projektu budżetu. Te wnioski nie spowodują żadnych zmian. Mogą 
one być wprowadzane do budżetu  w trakcie roku budżetowego. Prosił, żeby w przyszłości takie 
wnioski przedstawiać w innej formie. 

Radny Roman Matuszak nie do końca zgodził się z wypowiedzią Przewodniczącego Rady. 
Następnie odnosząc się do  udzielonych przez   Wójta odpowiedzi na pytania i sugestie  Komisji  
Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i Usług stwierdza, że wpływy z dzierżawy 
obwodów łowieckich są niższe niż wpływy z opłaty za psy. Uważa też, że wpływy z tytułu podatku 
leśnego w porównaniu do powierzchni lasów też są kwotą znikomą.
W odniesieniu do środków na  utrzymanie zieleni (94.500,00 zł) powiedział, że komisja  widzi to 
tak, żeby pieniądze podzielić na poszczególne miejscowości. Może spróbować w przyszłym roku 
dokonać takiego podziału.
Wójt odpowiedział, że jest to temat do dyskusji. 
Dalej radny Roman Matuszak potwierdził, że ul. Nowowiejska w Górze była podtapiana i uważa, 



że jej remont powinien być dokładnie przeprowadzony ( i wreszcie zakończony). 
Radny zgadza się też w wypowiedzią Wójta, co do finansowania oświaty ale zaznaczył, że w II 
półroczu będzie to jednak potężna kwota, której będzie brakowało. 
Co się tyczy Komunalnego Zakładu Budżetowego wyjaśnia, że chodzi o to, żeby  w przypadku 
zaciągnięcia pożyczki zakład  mógł wykazać własne środki  ( swój udział) a nie na ostatnią chwilę  
pisać do Rady Gminy. 

W  odniesieniu  do  wypowiedzi  radnego  Matuszaka  w  sprawie  Komunalnego  Zakładu 
Budżetowego  Wójt  powiedział,  że   nie  wie  czy ten  zakład  jest  w stanie  wypracować  większe 
dochody ale dyskusje na ten temat  prosił o odłożenie na miesiąc styczeń. 
Co do wniosków złożonych przez poszczególne komisje ( o czym mówił Przewodniczący Rady ) 
Wójt  stwierdził,  iż nic nie  stoi  na przeszkodzie,  że zostały złożone i  omówione przy projekcie 
budżetu. 

Podsumowując Wójt powiedział, że ten projekt budżetu był budowany z dużą rezerwą do 
założeń dochodowych. Jest to budżet, który ma na uwadze to, że realizacja tych dochodów w ciągu 
roku może być nie do końca pewna Mogą być zawirowania w realizacji tego dochodu. Co prawda, 
został on przyjęty o wskaźniki, które przedstawiono nam z Ministerstwa ( dotacje, czy dopłaty ) ale  
były to kwoty oparte o pierwszą wersje  budżetu państwa. W związku z powyższym, za chwilę  
możemy  się spodziewać zupełnie innych wskaźników ( mniejszych dochodów, mniejszych  dopłat 
do  pomocy społecznej  czy  zmiany subwencji  oświatowej).  Z  tych  względów być  może  już  w 
miesiącu styczniu  będziemy musieli pewne zmiany w tym budżecie poczynić. Musimy się liczyć 
również z tym, że mogą być cięcia w wydatkach. Dodaje, że budżet nasz, który jest tworzony w 
oparciu o budżet państwa  jest tak silny, jak będzie budżet państwa. 
Kolejna sytuacja, która grozi naszemu  budżetowi to polityka  Ministra Finansów  w stosunku do 
samorządów – ogólnie. W tej chwili proceduje się nową ustawę o finansach publicznych , która w 
drastyczny sposób  ogranicza nam możliwości rozwijania  się. Zmianie ma ulec  również wskaźnik 
dla  samorządów jeżeli  chodzi  o  możliwość zadłużania się.  I  w tym układzie  też musimy mieć 
nadwyżkę dochodów własnych nad wydatkami bieżącymi. Dlatego niezmiernie ważnym  jest przez 
następnych  kilka  lat  zaciskanie  pasa  pn.  „wydatki  bieżące”.   W pierwszej  kolejności  musimy 
zabezpieczyć środki na opiekę społeczną i oświatę. 
Mino różnych zmian jakie mają nas spotkać Wójt powiedział, że jest optymistycznie nastawiony do 
realizacji tego budżetu. i podziękował wszystkim, którzy przyczynili się do  jego przygotowania.  

- głosowanie  wniesionych przez Wójta autopoprawek:

Na pytanie  Przewodniczącego  Rady,  kto  jest  za  przyjęciem autopoprawek  do  projektu 
budżetu  na 2012 rok  wniesionych przez Wójta, które przedstawiła Skarbnik Gminy  głosowało 15 
radnych.. 

- głosowanie uchwały:

Na pytanie Przewodniczącego Rady, kto jest za podjęciem uchwały w sprawie uchwalenia 
budżetu gminy  na 2012 rok  z uwzględnionymi autopoprawkami Wójta,  na ustawowy stan 15 
radnych głosowało 15 radnych ( Uchwała Nr XIII/82/2011)
Uchwała stanowi załącznik do niniejszego protokołu.

Wójt podziękował za przyjęty budżet i powiedział, że będziemy go realizowali wspólnie. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia planu pracy Rady Gminy na 2012 rok.

Ponieważ  projekt powyższej uchwały był  analizowany na posiedzeniach Komisji  Rady 
(  bez  Komisji  Rewizyjnej),  Przewodniczący  rady  zwrócił  się  do  przewodniczących  komisji  o 



wypowiedz w imieniu Komisji.
Przewodniczący  komisji  Rolnictwa,  Rozwoju  Gospodarczego,  Budżetu,  Handlu  i  Usług 

poinformował, że przedłożony przez  Przewodniczącego Rady projekt planu pracy  Rady Gminy na 
2012 rok Komisja przeanalizowała na posiedzeniu w dniu 22 grudnia 2011 r. nie wnosząc uwag. 
Przewodniczący komisji Oświaty, Kultury i Spraw Socjalnych poinformował, że projekt powyższej 
uchwały z załączonym planem pracy Komisja przeanalizowała na posiedzeniu w dniu 22 grudnia 
2011 r. 
Przewodniczący Komisji  Rewizyjnej  poinformował,  że  z  projektem powyższej  uchwały wraz z 
załączonym  planem  pracy  Rady  Gminy  członkowie  Komisji  zapoznali  się  indywidualnie  i 
stanowisko zostanie wyrażone również indywidualnie w głosowaniu nad uchwałą. 

Do  projektu  powyższej  uchwały  nie  zgłoszono  żadnych  uwag  a  na  pytanie 
Przewodniczącego Rady, kto jest za podjęciem tej uchwały głosowało 15 radnych ( Uchwała Nr 
XIII/83/2011 ). Uchwała stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

11. Podjęcie  uchwały  Rady  Gminy  w  sprawie  zatwierdzenia  planu  Pracy  Komisji 
Rewizyjnej na 2012 rok. 

Ponieważ  projekt  tej  uchwały  był   omawiany  na  posiedzeniach  Komisji  Rady, 
przewodniczący rady zwrócił się do przewodniczących  2 Komisji o wypowiedz w imieniu Komisji. 

Przewodniczący  komisji  Rolnictwa,  Rozwoju  Gospodarczego,  Budżetu,  Handlu  i  Usług 
poinformował, że projekt powyższej uchwały z załączonym planem pracy Komisja przeanalizowała 
na posiedzeniu w dniu 22 grudnia 2011 r., nie wnosząc uwag. 
Przewodniczący  komisji  Oświaty,  Kultury  i  Spraw  Socjalnych   poinformował,  że  Komisja  na 
posiedzeniu w dniu 22 grudnia 2011 r. nie wniosła uwag do proponowanego planu pracy Komisji 
Rewizyjnej. 

Na pytanie Przewodniczącego Rady, kto jest za podjęciem powyższej uchwały głosowało 
15radnych (Uchwała Nr XIII/84/2011). Uchwała stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

12. Przyjęcie  planu  pracy  Komisji  Rolnictwa,  Rozwoju  Gospodarczego,  Budżetu, 
Handlu  i Usług  na 2012 rok.

Przewodniczący Rady zwrócił  się do przewodniczących Komisji   Rady o wypowiedz w 
imieniu Komisji.

Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Kultury  i  Spraw  Socjalnych  poinformował,  że 
członkowie  Komisji   z  planem pracy Komisji  Rolnictwa  ,  Rozwoju  Gospodarczego,  Budżetu, 
Handlu i Usług zapoznali się  indywidualnie i stanowisko zostanie również podjęte indywidualnie, 
w głosowaniu nad przyjęciem  tego planu. 
Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej  poinformował,  że  z  planem  pracy  Komisji  Rolnictwa, 
Rozwoju  Gospodarczego,  Budżetu,  Handlu  i  Usług  członkowie  Komisji  zapoznali  się 
indywidualnie  i  stanowisko  zostanie  również  wyrażone   indywidualnie,  w  głosowaniu  nad 
przyjęciem  tego planu.

Do przedłożonego przez Komisję Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handli i 
Usług planu pracy na 2012 roku nie zgłoszono żadnych uwag. 
W związku z powyższym na pytanie Przewodniczącego Rady, kto jest za przyjęciem przedłożonego 
planu pracy Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i Usług na 2012 rok 
głosowało 15 radnych. 

Plan pracy Komisji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

13. Przyjęcie planu pracy Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Socjalnych na 2012 rok. 

Przewodniczący Rady zwrócił się do przewodniczących 2 Komisji o wypowiedz w imieniu 
Komisji.



Przewodniczący Komisji  Rolnictwa,  Rozwoju  Gospodarczego,  Budżetu,  Handlu  i  Usług 
poinformował,  że  Komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  22  grudnia  2011  r.  nie  wniosła  uwag  do 
przedłożonego planu pracy tej komisji.
Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej  poinformował,  że  plan  pracy Komisji  Oświaty,  Kultury  i 
Spraw  Socjalnych  nie  był  analizowany  na  posiedzeniu  Komisji.  Stanowisko  w  tej  sprawie 
członkowie Komisji podejmą indywidualnie w głosowaniu nad przyjęciem tego planu.

Na pytanie Przewodniczącego Rady, czy są uwagi do przedłożonego planu pracy Komisji 
Oświaty, Kultury i Spraw Socjalnych na 2012 rok- nie zgłoszono żadnych uwag. Za przyjęciem 
planu pracy Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Socjalnych głosowało 15 radnych.
Plan pracy stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

14. Informacje o pracy w organach pozagminnych. 

Nie przekazano żadnej informacji. 

15. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.

Nie udzielano odpowiedzi ponieważ nie została złożona żadna interpelacja i nie zadawano 
pytań.. 

16. Wolne głosy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że na jego ręce  wpłynęło pismo Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Rusku  dotyczące zakupu stolików i komputera do tej  jednostki.  Wpłynęło również 
pismo mieszkańca  z  Ruska dotyczące  zorganizowania  w szkole  w Rusku spotkania  z  radnymi 
okręgu Ruska i Noskowa w obecności jego osoby ( pismo do Rady Gminy ). 
Dalej informuje, że na jego ręce przesłany został apel Rady Miejskiej w Środzie Wielkopolskiej 
i Rady Miejskiej w Jarocinie w sprawie zapewnienia jednostkom samorządu terytorialnego udziału 
w dochodach publicznych odpowiednio do przypadających im zadań, z propozycją  podjęcia apelu 
podobnej treści. 

W odniesieniu do punktu 2  części  uroczystej sesji Przewodniczący Rady poinformował 
obecnych na sali, że ta część  ( ŻYCZENIA NOWOROCZNE ) odbędzie się w świetlicy wiejskiej 
w Wojciechowie o godz. 14.30. 

17. Wnioski podjęte na sesji.

Nie zgłoszono żadnego wniosku. 

18. Zakończenie.

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady podziękował zebranym 
za udział   w tych obradach  i  o godz.  13.00 zakończył  część roboczą XIII  Sesji  Rady Gminy 
Jaraczewo i  przed przystąpieniem do części uroczystej   sesji  ogłosił 10 min. przerwę. 

II. CZĘŚĆ UROCZYSTA:

1. Obchody 93 rocznicy wybuchu Powstania Wielkopolskiego:

- powitanie zaproszonych gości ( przedstawiciele rodzin Powstańców, członkowie Klubu 
Towarzystwa  Pamięci  Powstania  Wielkopolskiego  w  Jaraczewie,  członkowie  Komitetu 
Ochrony Pamięci Walk i Męczeństwa w Jaraczewie ). 
- referat na temat Powstania Wielkopolskiego wygłoszony przez Panią Kazimierę Pachciarz 



( Prezesa Zarządu Koła Towarzystwa pamięci Powstania Wielkopolskiego).,
-  wręczenie  rodzinom   Powstańców  Ziemi  Jaraczewskiej  NAGROBNYCH  KRZYŻY 
POWSTAŃCZYCH. Wręczenia krzyży dokonał Wójt Gminy.
Lista  osób,  które  odebrały   PAMIĄTKOWE  KRZYŻE  POWSTAŃCZE   oraz  wykaz 
Powstańców Wielkopolskich stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
-  złożenie wiązanek kwiatów przy  Pomniku Powstańców w Górze 

2. Życzenia Noworoczne. 

W  tej  części   sesji  uczestniczyli  również  przewodniczący  wszystkich  organizacji 
działających na terenie gminy. 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący  Rady o godz. 15.30 zakończył 
XIII Sesję Rady  Gminy  Jaraczewo.

Jaraczewo, dnia  30 grudnia  2011 r. 

Protokół sporządził: PRZEWODNICZĄCY RADY

Elżbieta Wyremblewska       /-/ Roman Skrzypczak


